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La situació dels treballadors tem-
porals a Andorra continua sent 
complicada, segons va explicar 
Marcelo Ponce, president de l’as-
sociació Argentinos en Andorra i 
una de les veus més crítiques amb 
la situació actual dels treballa-
dors temporals al país. Amb una 
previsió d’uns 2.200 treballadors 
temporals arribant al país per a 
la temporada d’hivern, només 
un 60-65% ja té confirmada fei-
na i allotjament, principalment 
en hotels o estacions d’esquí, i co-
mençaran a treballar de forma 
imminent. La resta, un 40% apro-
ximadament, es troba ja en terri-
tori andorrà, però en procés de re-
cerca d’allotjament i feina.

Ponce adverteix que la man-

Ponce espera la implementació del bus nocturn cap al Pas de la Casa per facilitar els desplaçaments
EL PERIÒDIC

Ponce espera la implementació del bus nocturn cap al Pas de la Casa per facilitar els desplaçaments en horaris complicats.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

ca d’habitatge, una problemàti-
ca habitual en aquesta època de 
l’any, ha provocat que molts tre-
balladors es vegin forçats a accep-
tar condicions d’allotjament ir-
regulars. «Es poden veure situaci-
ons en què es lloguen sofàs o llits 
en espais compartits, una pràcti-
ca il·legal però cada cop més co-
muna degut a la gran demanda 
i l’escassa oferta d’habitatge as-
sequible», explica el president. A 
través de les xarxes socials, s’ob-
serva una intensa cerca d’habita-
cions i llits, sovint en situacions 
precàries. Ponce recomana als 
treballadors temporals que de-
nunciïn qualsevol abús per part 
de propietaris, immobiliaris o al-
tres arrendadors que practiquin 
aquest tipus de mala praxi, desta-
cant la importància de conèixer i 
respectar els drets i obligacions.

D’altra banda, el president de 
l’entitat assenyala que durant 
els mesos de novembre i desem-
bre sol augmentar l’oferta de tre-
ball no declarat, especialment en 
empreses petites i mitjanes que 
busquen cobrir jornades amb al-
ta afluència de turistes. «Amb la 
proximitat de les vacances i l’in-
crement de visitants, moltes em-
preses recorren a treballadors en 
negre, oferint feina sense con-
tracte, assegurança o contribu-
ció a la CASS», denuncia Ponce, 
afegint que aquesta és una pràcti-
ca irregular que l’associació desa-
consella fermament, animant els 
treballadors a denunciar qualse-
vol proposta d’aquest tipus. «És 
habitual que els treballadors lla-
tinoamericans, que desconeixen 
la normativa local, accedeixin a 
aquestes condicions, però és im-
portant evitar qualsevol tipus de 
mala praxi», recalca.

MILLORES EN EL TRANSPORT NOCTURN / 
Ponce va avançar que s’està pen-
dent de la implementació de mi-
llores en el transport públic per 
donar cobertura a aquests treba-
lladors temporals, especialment 
cap al Pas de la Casa, amb un pos-
sible augment de freqüències o 
la introducció d’un servei de bus 
nocturn, coincidint amb l’incre-
ment d’activitat turística. «Estem 
a l’espera de notícies sobre el re-
forç del transport nocturn, per-
què sabem que és una necessitat 
per als treballadors que viuen al 
Pas i comencen o acaben les seves 
jornades en hores complicades». .

Marcelo Ponce

«Moltes empreses 
recorren a treballadors 
en negre, oferint feina 
sense contracte o 
contribució a la CASS»

PDT. D’ARGENTINOS EN ANDORRA

El 40% dels treballadors temporals 
encara no disposa d’allotjament fix

DEMANDA DE SOLUCIONS URGENTS

Situació actual dels extracomunitaris
Tema del dia
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Fa unes setmanes, el 
meu fill, l’Ibai, va com-
plir el seu primer any a 
l’escola bressol. Una ex-
periència molt positiva 
per a ell, que arriba cada 
matí amb un somriure, 
i per als seus pares, que 
anem a treballar amb la 
tranquil·litat de saber 
que està ben cuidat, so-
cialitzant amb altres in-
fants i aprenent moltes 
coses. Hi ha, però, un 
tema que ens ha supo-
sat un gran problema 
al llarg d’aquests dotze 
mesos: el gran nombre 
de vegades que s’ha po-
sat malalt i ha hagut de 
marxar a casa.

Finalment, Govern ha 
anunciat la imminent 
aprovació dels preus dels 
pisos assequibles que for-
maran part del parc públic 
d’habitatge. Aquesta me-
sura, llargament esperada, 
representa un alleujament 
per a moltes famílies que 

Un pas endavant en la lluita 
per l’habitatge digne

La finestra

Oberta

EDITORIAL

PATRICIA

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

han patit les conseqüènci-
es d’una crisi que s’ha anat 
agreujant. La disponibi-
litat d’habitatges a preus 
raonables és un dret fona-
mental que ha estat desa-
tès durant massa temps. 
Els primers pisos a podri-
en ser adjudicats abans de 

digne és llarg, però aquest 
és un pas en la direcció cor-
recta. Ara caldrà assegurar 
que els processos d’adjudi-
cació siguin transparents 
i equitatius, i que es conti-
nuï treballant per ampliar 
l’oferta i abordar les causes 
estructurals de la crisi.

MUGICA

certificat mèdic perquè 
el nostre fill pugui tor-
nar-hi, o bé que el meu 
marit o jo haurem de fal-
tar a la feina per quedar-
nos amb ell a casa fins 
que es recuperi.

He de dir que la meva 

Tot i que tenim la sort 
que l’Ibai és un nen per-
fectament sa, una vinte-
na de vegades hem rebut 
una trucada per anar-lo 
a recollir per motius di-
versos. Avui, amb la nor-
mativa de les escoles 
bressol, això vol dir que 
hem de presentar un 

legislatura. No obstant ai-
xò, és essencial que aquest 
compromís no es quedi no-
més en números i termi-
nis, sinó que es tradueixi 
en accions concretes que 
millorin la qualitat de vi-
da dels ciutadans. El camí 
per garantir un habitatge 

Mares i pares 
treballadors 
a Andorra: un 
gran repte

finals d’any, oferint una es-
perança real a aquells que 
més ho necessiten. És enco-
ratjador veure que es pre-
veu tenir uns 300 habitat-
ges assequibles llogats per 
a finals del 2026, amb l’ob-
jectiu d’arribar a més de 
500 abans de finalitzar la 
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empresa mai m’ha posat cap 
problema per faltar i m’han 
donat l’opció de fer teletreball, 
però el meu home no ha tingut 
tanta sort. Com ell, molts pares 
han de patir recriminacions 
d’uns caps que no estan sensi-
bilitzats amb la conciliació fa-
miliar, i veure com aquests di-
es els són descomptats de la nò-
mina a final de mes. Tenint en 
compte que, en el millor dels 
casos, les escoles bressol tenen 
un cost mensual aproximat de 
400 euros, i que durant el pri-
mer any de vida l’infant és pro-
pens a contagiar-se, molt so-
vint, de tota mena de virus, l’es-
forç econòmic per a la majoria 
de les llars del Principat és no-
table.

Moltes persones creuen que 
la solució és que les empreses 
siguin més flexibles amb les 
seves treballadores i treballa-
dors. Però si ja costa prou poder 
tenir horaris que ens perme-
tin passar temps amb les nos-
tres criatures, deixar el tema 
a les mans de les empreses no 
sembla la millor opció. Davant 
d’això, se m’acudeixen diver-
ses qüestions. Caldria, potser, 
algun tipus de permís remu-
nerat, per part de l’Estat, per 
a l’acompanyament dels fills 
quan estan malalts? Es podrien 
trobar solucions, com ara les 
aules de descans a les escoles 

bressol, per tenir cura dels in-
fants que es troben malament 
un dia o una estona? La societat 
hauria de veure amb normali-
tat que, puntualment, els pa-
res assistíssim a la feina amb 
les nostres criatures?

Davant d’aquesta situació, 
moltes famílies opten per por-
tar de seguida els seus fills al o 
la pediatre. I si no obtenen hora 
el mateix dia, el porten a Urgèn-
cies per disposar del certificat 
mèdic tan aviat com es pugui. 

Ve de la pàgina anterior
En moments de l’any d’alta in-
cidència de malalties víriques, 
caps de setmana i dies festius, 
això genera una gran tensió al 
sistema sanitari i molts mal de 
cap per a les famílies. Per evitar 
aquesta saturació, potser cal-
dria que tots els Centres d’Aten-
ció Primària comptessin amb 
la presència d’un metge o met-
gessa, encara que fos en deter-
minats moments, que pogués 
atendre casos no urgents, però 
que necessiten atenció mèdica. 
Una mesura que podria ajudar, 
però que ben segur no seria su-
ficient. En un país com Andor-
ra, amb un gruix important de 
residents que no tenen les se-
ves xarxes familiars més prò-
ximes vivint aquí, les mesures 
per poder conciliar la vida labo-
ral i familiar es fan encara més 
necessàries i evidents, especial-
ment quan es tracta d’atendre 
infants malalts.

Amb la situació actual, doncs 
i tenint en compte que a moltes 
dones quedar-se embarassades, 
els pot suposar un fre a la seva 
carrera professional, si a més hi 
afegim la circumstància de no 
tenir la família a prop, no ens 
ha d’estranyar que cada cop si-
guin més les que esperin a par-
tir dels trenta anys per poder 
fer aquest pas; malgrat que és 
ben sabut que, biològicament, 
la millor edat per quedar-se em-
barassada seria durant la vinte-
na. .
Afiliada de Concòrdia

Caldria que tots els CAP comptessin amb 
un metge que pogués atendre casos no 
urgents, però que necessitessin atenció

PIXABAY
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Dilluns, 26 de febrer del 2024

El Govern té previst aprovar la 
setmana vinent el preu dels pi-
sos de lloguer assequible que 
formaran part del parc públic, 
una iniciativa destacada per la 
ministra de Presidència, Econo-
mia, Treball i Habitatge, Conxita 
Marsol. En la roda de premsa pos-
terior al Consell de Ministres, on 
va exercir de portaveu en absèn-
cia de Guillem Casal, Marsol va 
assegurar que, «si no hi ha entre-
bancs, l’Executiu fixarà aquests 
preus, amb el propòsit d’oferir 
immediatament els quatre pisos 
de Sant Julià de Lòria». Aquests 
habitatges, pensats per a famíli-
es, compten amb quatre habita-
cions, una característica que re-
força la seva capacitat d’acollir 
unitats familiars completes.

A més, Marsol va avançar 
que l’oferta dels habitatges de 
Sant Julià es publicaria de ma-
nera paral·lela amb la dels pi-
sos de l’antic Hotel Àrtic, ja que 
aquests ja disposen de les cèdu-
les d’habitabilitat, i només res-
ta pendent la seva escriptura. 
Els dos projectes estaran lles-
tos perquè els adjudicataris pu-

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

CONSELL DE MINISTRES

guin ocupar-los abans de finals 
d’any, una fita que el Govern 
considera fonamental en el seu 
pla d’habitatge assequible.

Pel que fa a altres projectes en 
marxa, Marsol va indicar que 
«els habitatges de la Roureda 
de Sansa i Canillo podrien es-
tar disponibles al març de l’any 
vinent, i els d’Encamp poc des-
prés». Pel que fa als pisos d’Arin-
sal, el Govern preveu que esti-
guin enllestits per a l’agost del 
2025. Aquests projectes s’em-
marquen en la voluntat de te-
nir uns 300 habitatges asse-
quibles llogats per a finals del 
2026, amb l’objectiu de supe-
rar els 500 pisos abans de fina-
litzar la legislatura el 2027. En 
aquesta línia, Marsol va indi-
car que a partir d’ara s’intenta-
rà oferir nous pisos cada mes o 
mes i mig, un esforç que, segons 
la ministra, mostra la voluntat 
del Govern d’accelerar l’oferta 
d’habitatge per donar resposta 
a la demanda ciutadana «com 
més aviat millor».

La ministra també va infor-
mar sobre els imprevistos en 
les obres de l’edifici de l’avin-
guda del Pessebre, a Escaldes-
Engordany, on l’excavació ha 

Nacional

patit retards. Tot i aquest con-
tratemps, el Govern manté la 
previsió d’adjudicació dels ha-
bitatges per a l’any vinent, en-
cara que és possible que l’edifi-
ci no estigui disponible fins a fi-
nals del 2025.

Cal recordar que a principis 
d’octubre, Marsol va confir-
mar que, fins a la data esmen-
tada, i durant els sis mesos de 
funcionament del registre del 
parc públic d’habitatge, s’han 
inscrit un total de 354 perso-
nes. D’aquestes, un 15% (52 sol-
licitants) han rebut una resolu-
ció favorable, mentre que un 
56% (198 sol·licitants) han estat 
desestimades per no complir els 
requisits establerts. .

SFGA

La titular de la cartera d’Habitatge, Conxita Marsol, ahir en roda de premsa.

Els primers habitatges a Sant Julià i a l’antic Hotel 
Àrtic es podrien adjudicar abans de finals d’any

Govern aprovarà 
el preu dels pisos 
assequibles la 
setmana vinent

Conxita Marsol

«Fixarem aquests 
preus amb el propòsit 
d’oferir immediatament 
els quatre pisos de 
Sant Julià de Lòria»

MINISTRA D’HABITATGE
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La titular de Presidència, Eco-
nomia, Treball i Habitatge, 
Conxita Marsol, va reafirmar 
el posicionament del Govern 

L’Executiu es desentén de 
l’augment dels salaris
La ministra d’Economia i Treball confirma que només intervindran en el 
salari mínim, quedant els altres en mans de la patronal i els sindicats

EL PERIÒDIC

Marsol deixa en mans de patronal i sindicats l’acord per a l’augment de salaris.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

167 empreses es beneficien del Programa de Digitalització
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Un total de 167 sol·licituds, majo-
ritàriament de microempreses, 
han esgotat la partida pressupos-
tària del 2024 del Programa de 
Digitalització d’Empreses (PDE), 
dotada amb 546.460 euros. Els 

respecte a l’augment salarial 
per a l’any vinent, destacant 
que «l’increment del salari mí-
nim serà superior a l’IPC». Tan-
mateix, l’Executiu no preveu 
intervenir en la resta de sala-
ris, considerant que aquesta 

negociació correspon a patro-
nal i sindicats. Marsol, però, sí 
que confia que treballadors i 
empresaris acordin les condici-
ons per als augments salarials, 
mentre que la seva única impli-
cació serà en la regulació del 

salari mínim, amb la intenció 
d’elevar-lo per sobre de l’IPC, 
estimat per sota del 2%.

La ministra va reiterar que 
l’objectiu del Govern és aug-
mentar progressivament el sa-
lari mínim fins a assolir el 60% 
del salari mitjà. En aquest sen-
tit, va indicar que el Govern es 
manté «pendent del que pu-

serveis més demandats han es-
tat les solucions digitals, seguits 
per l’assessorament digital per-
sonalitzat i els plans d’acompa-
nyament digital. Així ho va infor-
mar Marsol, qui va explicar que 
s’ha decidit «tancar el programa 
per esgotament de fons». La mi-
nistra va atribuïr l’augment de 

les sol·licituds a «la creació de pa-
quets específics que ofereixen 
subvencions directes a les em-
preses per contractar serveis digi-
tals essencials». Pel que fa al pres-
supost total, Marsol va recordar 
que al setembre el Govern ja ha-
via aprovat una ampliació pres-
supostària, incrementant la par-

tida inicial de 286.460 euros per 
al PDE del 2024. «L’èxit del PDE 
ens ajuda a avançar en un dels ob-
jectius clau de l’Estratègia de Di-
gitalització 2020-2030», va afir-
mar la ministra, subratllant la 
importància d’aquestes iniciati-
ves per al futur del teixit empre-
sarial andorrà. .

Marsol considera 
que «no és funció del 
Govern» intervenir en 
la regulació dels sous 
més enllà del mínim

guin pactar sindicats i patro-
nal» i va afegir que «si s’arriba 
a un acord, es podria impulsar 
una llei que permeti aquests in-
crements per al proper any». En 
cas contrari, l’Executiu proce-
diria amb un decret per regular 
només el salari mínim.

Finalment, Marsol va subrat-
llar que la «voluntat del Go-
vern, si no hi ha un canvi d’úl-
tima hora, és que es produei-
xi un acord entre les parts», ja 
que considera que «no és fun-
ció del Govern» intervenir en 
la regulació dels sous més en-
llà del salari mínim, en el qual 
sí que veu «necessari arribar al 
60% del salari mitjà». .
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Arran de les esmenes presenta-
des la setmana passada en termes 
d’habitatge pel grup parlamen-
tari d’Andorra Endavant, el pre-
sident del partit socialdemòcra-
ta, Pere Baró, també va estipular 
ahir durant la seva roda de prem-
sa a la seu del PS que les modifica-
cions a la Llei Òmnibus «s’estan 
demorant en especial» i que la se-
va formació ja les van fer entrar 
durant la segona pròrroga. «Les 
estem estudiant i valorant per de-
cidir quines votarem a favor i qui-
nes en contra. Les d’Andorra En-
davant, per exemple, ja sabem 
cap a on tiraran, carregant con-
tra els grans llogaters», va menci-
onar en aquest aspecte ahir Baró, 
qui encara desconeix si hi haurà 

una esmena a la totalitat. A més, 
va expressar la seva decepció pel 
fet que la formació liderada per 
Carine Montaner hagi sol·licitat 
tres pròrrogues per a la presen-
tació d’esmenes, ja que, tot i que 
considera que «un primer perío-
de potser era necessari», les qua-
lifica «d’exagerades» i fins i tot 
«d’una manca de respecte envers 
les persones que reclamen una so-
lució» a la crisi del mercat de llo-
guer. Altrament, segons relatava 
el conseller , el text legal, malgrat 
ser «poc ambiciós», és esperat per 
molts ciutadans com una «petita 
solució» a la problemàtica actual. 
Cal recordar que demà és l’últim 
dia per acabar de presentar totes 
les esmenes a la Llei Òmnibus.

D’altra banda, i en resposta a 
les crítiques de Baró sobre les tres 
pròrrogues sol·licitades pel partit 

CONSELL GENERAL

Baró manifesta el 
seu disgust per 
les pròrrogues a 
les esmenes d’AE
El president del PS aclara que el retard de 
sol·licitud «és exagerat» i el text «poc ambiciós»

MODIFICACIONS A LA LLEI ÒMNIBUS

La presidenta del grup parlamentari d’Andorra Endavant, Carine Montaner.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

que abandera Montaner, Marsol 
va defensar que «és comprensible 
que s’hagin demanat aquestes 
extensions, ja que el text abas-
ta quatre lleis en una». A banda 
d’això, va desitjar que el procés 
avanci amb celeritat per a la seva 
aprovació, atès que demà clou el 
termini per presentar les modi-
ficacions. Val a dir que en cas de 
presentar-se una esmena a la to-
talitat, aquesta es debatrà el 28 de 
novembre i, a continuació, es co-
mençarà el treball en comissió. .

Concòrdia demana 
transparència i millores en la 
gestió del centre penitenciari
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

CONSELL GENERAL

La consellera de Concòrdia, Núria Segués. 

Concòrdia va presentar ahir un 
seguit de preguntes al Govern so-
bre el funcionament intern del 
Centre Penitenciari de la Come-
lla, en relació amb el recent in-

cident on un jove intern va per-
dre la vida el passat 31 d’octubre. 
Sobre això, la presidenta suplent 
del grup parlamentari, Núria Se-
gués, busca una anàlisi profunda 
del centre, posant especial èm-
fasi en la població reclusa, els re-
cursos humans i l’organització 

PREGUNTA PARLAMENTÀRIA

dels mòduls per comprendre les 
condicions i detectar possibles 
àrees de millora.

En aquest sentit, Segués ha sol-
licitat dades actualitzades sobre 
el nombre d’interns, desglossa-
des per sexe, edat, nacionalitat, 
anys de residència i tipus de de-
licte i condemna. També vol sa-
ber com ha evolucionat aquesta 
població des del 2019, a més de la 
prevalença de trastorns mentals 
entre els interns, els tipus de pa-
tologies i els protocols de suport 
que s’apliquen en cada cas. .

Conxita Marsol

«Entenem la formulació 
d’aquestes pròrrogues 
vista la complexitat que 
abasta aquesta llei. Tant 
de bo s’avancin a temps»

MINISTRA D’HABITATGE
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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«Trobem que és un assumpte pri-
oritari tractar els trastorns i es-
tigmes que hi ha al voltant de la 
salut mental, els quals presen-
ten un endarreriment molt im-
portant a causa de la seva manca 
d’especialistes», va titllar ahir el 
president del partit socialdemò-
crata, Pere Baró, al poc d’anunci-
ar la creació d’una Comissió de 
Salut Mental a petició i iniciati-
va expressa de la formació que 
encapçala. Un comitè que com 
bé va detallar el conseller, «esta-
rà conformat per diferents mem-
bres del PS i alguns consellers de 
la majoria i minoria de diferents 
comuns». Aspectes com la mo-
ció al suïcidi que ja va presentar 
l’agrupació, o el retard que va tri-
gar la lluita contra l’estigma en 
aquest tema, han motivat la con-
formació d’una comissió que ser-

Dirigida pel partit socialdemòcrata, troben indispensable que hi hagi un reforç amb nous especialistes

Fundada una Comissió de Salut 
Mental per recavar «dades exactes»

DEMANDA DE PROFESSIONALS

EL PERIÒDIC / P.M.

El president dels socialdemòcrates, Pere Baró, juntament amb l’afiliada del PS i coordinadora de la nova Comissió de Salut Mental, Mari Carmen Garcia.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

possible per posseir les dades més 
exactes i precisses per estudiar el 
tema en profunditat».

Entrant en detall, el conseller 
socialdemòcrata va comentar 
que «s’està evidenciant cada cop 
més un problema dels trastorns 
addictius. No obstant això, el di-
lema principal va més enllà, ja 
que la greu crisi social que vivim 
no beneficia l’arribada de nous 
professionals en aquesta matè-
ria com ara psicòlegs o sexòlegs. 
Si saben que no es podran gua-
nyar la vida és evident que no 
vindran», va relatar Baró, tot afir-
mant que entraran una pregunta 
parlamentària per recaptar més 
informació al respecte.

Finalment, la nova portaveu 
de la Comissió de Salut Mental va 
posar en relleu la «sobrecàrrega 
de treball que hi ha en les consul-
tes que tracten aquesta matèria», 
afegint que es necessita abastir 
amb més recursos i experts. .

PERE BARÓ

MARI CARMEN GARCIA

«Es tracta d’un tema molt important. Ens consta 
que cada cop s’accentua més el problema dels 
trastorns addictius, per això ens calia un comitè»

«Les consultes de salut mental tenen actualment 
una sobrecàrrega de treball que cal arreglar. Amb 
més recursos i experts es podria alleugerar»

PRESIDENT DEL PS

PORTAVEU DE LA COMISSIÓ

virà «per pal·liar un pla integral 
de salut mental que no està fun-
cionant bé», va esclarir Baró.

En aquest sentit, l’encarrega-
da de coordinar-lo serà l’afiliada 
socialdemòcrata Mari Carmen 
Garcia, qui compta amb una lli-
cenciatura en psicologia per la 
UOC, a més d’un màster en psico-
logia clínica, legal i forense per 
la Universitat Complutense de 
Madrid, entre altres formacions. 

«Som conscients que hi ha una 
demanda molt gran de consul-
tes en temes que toquen la salut 
mental, així com de l’increment 
exponencial de les patologies i 
conductes addictives que estan 
patint els nostres joves», va indi-
car Garcia. A més, va desprendre 
que a la primera reunió el que fa-
ran amb associacions, responsa-
bles del SAAS i col·legis de psicò-
legs és «reunir tota la informació 
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L’acusada referma la seva versió dels fets i col·labora amb la investigació.

ANDORRA DIFUSIÓ

La Policia d’Andorra ha desman-
tellat un apartament a Escaldes-
Engordany on s’exercia la prosti-
tució, arran de la detenció d’una 
dona de 24 anys com a presump-
ta autora d’un delicte contra la 
salut pública. La detenció es va 
produir dimarts passat, quan la 
jove, que arribava al país en au-
tobús de línia regular, va ser ar-
restada després que els agents lo-
calitzessin un pot amb prop de 
tres grams de marihuana sota el 
seient on viatjava, segons ha in-
format la Policia.

Un cop a les dependències po-
licials de la frontera, es va pro-
cedir a l’escorcoll del seu equi-

Es van trobar diversos 
elements relacionats 
amb l’activitat il·legal

Desmantellat un pis a Escaldes-
Engordany on s’exercia la prostitució

ACTUACIÓ POLICIAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

patge i afers personals, on es 
va trobar una bossa amb 44,4 
grams de tusi, una substància 
coneguda com a “cocaïna rosa”, 
distribuïda en diversos embol-
calls. Tot i la seva denominació 
popular, aquesta droga acostu-
ma a ser una barreja de diverses 

substàncies, i en aquest cas va 
donar positiu en èxtasi.

L’arrest de la jove va portar 
els investigadors a sospitar que 
podia estar implicada en activi-
tats de prostitució. Les indaga-
cions van donar els seus fruits 
el mateix dimarts, quan es va 
identificar una altra dona de 
38 anys, que presumptament 
afavoria l’activitat i que tam-
bé s’hi dedicava. Segons fonts 
oficials, l’apartament turístic 
d’Escaldes-Engordany on es 
portava a terme la prostitució 
hauria estat llogat al seu nom 
durant dos mesos.

Durant l’escorcoll de l’immo-
ble, els agents van trobar diver-
sos elements que evidenciarien 
l’activitat il·legal. La investiga-
ció, que ja ha estat judicialitza-
da, continua oberta, i la Policia 
no descarta noves detencions, 
així com la possibilitat que la 
droga comissada fos destinada 
als clients del pis. .

L’acusada pel succés referma 
la seva versió dels fets
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La veïna de Sant Julià de Lòria, 
acusada de prendre la vida de la 
seva filla de sis anys, s’ha mos-
trat col·laborativa en tot mo-
ment amb el cos policial. Així ho 
va confirmar el seu advocat, qui 
va explicar que la implicada va 
actuar amb transparència des 
del primer moment en què van 
ser descoberts els fets. Segons ha 
informat, «quan la van trobar, 
ella va explicar tot el que havia 
succeït i va portar els agents fins 
al lloc on estava el cos».

En les seves declaracions inici-

als, l’acusada va admetre haver 
subministrat medicaments a la 
seva filla. «Quan la localitzen, 
manifesta que ja havia admi-
nistrat unes pastilles a la nena i 
que ella estava allà», va explicar 
el seu advocat, afegint que des-
prés la dona va portar els agents 
al lloc precís on es trobava el cos 
de la menor. Pel que fa a l’estat 
de salut mental de l’acusada, ja 
s’ha confirmat que la dona pa-
teix de trastorns mentals diag-
nosticats, entre els quals es tro-
ben depressió severa i ansietat, 
per als quals estava rebent trac-
tament especialitzat.

L’advocat de la defensa va in-

MORT D’UNA MENOR DE SIS ANYS

dicar que «ara s’han d’esperar 
dues qüestions per tal de con-
tinuar amb el cas», ha declarat 
el lletrat. «Per una banda, s’ha 

d’obtenir l’informe final de l’au-
tòpsia de la menor, i per l’altra, 
la declaració formal de l’acusa-
da», va finalitzar. .

POLICIA D’ANDORRA

Durant l’escorcoll de l’immoble es van trobar elements que evidenciarien l’activitat il·legal.

L’arrest d’una jove 
que intentava entrar 
al país amb 44 grams 
de ‘cocaïna rosa’ va 
aixecar les sospites
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Amb l’objectiu de tornar a om-
plir de vida alguns dels expo-
nents més rellevants del patrimo-
ni cultural andorrà, impulsant 
la seva conservació i donant-los 
un nou ús vinculat a l’interès 
general, el Consell de Minis-
tres ha aprovat l’adjudicació de 
la primera fase de les obres de 
rehabilitació i posada en valor de 
l’edifici de l’antic Hotel Casama-
nya, a Ordino, perquè pugui aco-
llir les dependències del ministe-
ri de Medi Ambient, Agricultura 
i Ramaderia, així com espais pel 
comú d’Ordino i pel Quart.

L’adjudicació ha recaigut so-
bre SIDECO, SL per un import to-
tal d’1.126.239,24 euros i un ter-
mini d’execució de 29 setmanes. 
El projecte forma part de la línia 
d’actuacions impulsada pel Go-
vern i que ja ha posat en valor l’an-
tic hotel Rosaleda d’Encamp, on 
s’ha ubicat el ministeri de Cultu-

ARXIU ANA

L’execució de l’obra 
serà de 29 setmanes 
per l’empresa SIDECO

El cost de la primera fase de 
rehabilitació supera el milió d’euros

La carretera dels Cortals d’Anyós reobre 
amb pas altern després de 10 dies

HOTEL CASAMANYA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

ra, o Ràdio Andorra, que allotja 
Andorra Turisme. Ara és el torn 
de l’antic hotel Casamanya, en 
desús des de fa més de 20 anys, la 
rehabilitació del qual s’ha dividit 
en dues fases. 

La primera fase contempla 
l’enderroc de l’aparcament an-
nex i la construcció de l’estructu-
ra del nou aparcament, on es tro-

ba l’actual semisoterrat, i sobre el 
qual es preveu una plaça interior 
d’accés públic. Els treballs relaci-
onats amb la fase 2 inclouen l’en-
derroc de tots els elements inte-
riors no estructurals de l’edifici 
principal, totes les modificacions 
estructurals a l’edifici existent de 
l’Hotel Casamanya i treballs de re-
forma interior, entre d’altres. .

COMÚ DE LA MASSANA

Les obres s’han completat en tan sols 10 
dies.

El Ministeri del Territori va 
anunciar que la carretera d’ac-
cés als Cortals d’Anyós torna-
va a obrir-se ahir a les 19.00 ho-
res. El que semblava unes obres 
de tres setmanes, van acabar 
sent de 10 dies. Els treballs van 
consistir en la consolidació del 

novembre, que es tanquès la car-
retera per motius de seguretat, 
i  realitzar les obres per reforçar 
el terreny. Durant els treballs, 
el Comú va habilitar un aparca-
ment provisional davant de la 
urbanització del Bosquet, que es 
mantindrà operatiu fins avui al 
matí. A partir d’aleshores, es res-
tablirà el doble sentit a la carre-
tera secundària. .

terreny, permetent l’obertura 
d’un carril per a vehicles lleu-
gers i establint un sistema de 
pas altern amb semàfors. 

El Comú de la Massana va sol-
licitar la intervenció del Govern 
tan bon punt es van detectar no-
ves esquerdes a la carretera, ini-
ciant un treball conjunt per so-
lucionar el problema amb ra-
pidesa, decidint, el passat 4 de 

La rehabilitació de l’hotel Casamanya es farà en dues fases.

LA XIFRA

1.126.239
L’adjudicació de la primera fase de 
rehabilitació de l’hotel Casamanya 
ha estat per 1.126.239.24 euros.

REOBERTURA ACCELERADA
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
posat en marxa un pla de xoc 
per rehabilitar i millorar les vo-
ravies en pitjor estat de la par-
ròquia. Després de realitzar una 
diagnosi dels punts crítics de la 
via pública, el Departament de 
Serveis Públics ha iniciat aques-
ta setmana els treballs de repa-
ració en diferents trams deteri-
orats, amb l’objectiu de refor-
çar la seguretat dels vianants i 
potenciar les actuacions inicia-
des des del gener. El conseller de 
Serveis Públics, Medi Ambient i 
Patrimoni Natural, Jordi Caba-
nes, va explicar que, amb la vo-
luntat d’accelerar les millores, 
el Comú ha contractat equips 
addicionals a través d’una em-
presa privada per actuar en un 
total de quatre quilòmetres de 

Després de 12 anys amb l’or-
denança anterior, el Comú 
d’Andorra la Vella ha apro-
vat una actualització de la 
normativa que regula les 
terrasses annexes als esta-
bliments d’hostaleria de la 
parròquia. El nou text, va-
lidat en la sessió de Consell 
de Comú del 7 de novembre 
de 2024, simplifica els trà-
mits d’autorització i busca 
millorar la convivència amb 
el veïnat, segons es va publi-
car ahir al Butlletí Oficial 
del Principat d’Andorra (BO-
PA). La nova ordenança eli-
mina l’obligació d’autorit-
zació per a terrasses en sòl 
privat amb accés a la via pú-
blica i suprimeix el requisit 
de renovació anual per a les 
terrasses temporals, alleu-
gerint així la càrrega admi-

voravies abans de final d’any. 
Les actuacions es concentren 
en diverses zones, incloent les 
places Bartomeu Rebés Duran 
i Príncep Benlloch, els carrers 
Doctor Mitjavila, Doctor Nequí, 
Roureda de Sansa, i Prat de la 
Creu, en els trams entre la pla-
ça de la Rotonda i el carrer Fiter 
i Rossell, així com entre el car-
rer Consell General i la roton-
da de Tobira. També es treballa 
a l’avinguda Santa Coloma, en-
tre Roureda de Sansa i el cemen-
tiri vell. Entre les primeres in-
tervencions, ja s’ha rehabilitat 
el paviment de la parada d’au-
tobús situada al carrer Prat de 
la Creu, 81-83, afectat pel tràn-
sit de vehicles pesants, amb una 
inversió aproximada de 55.000 
euros. Aquest pla de xoc s’inte-
gra en el pla integral de voravi-
es que el Comú desenvoluparà 
al llarg del mandat. .

El Comú inicia un 
pla de xoc per 
rehabilitar voreres 
deteriorades
El projecte preveu millorar fins a una totalitat 
de quatre quilòmetres abans de final d’any

REFORMES A LA CAPITAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY Queda actualitzada la 

normativa de terrasses 
després de 12 anys
La nova ordenança 
simplifica els tràmits 
d’autorització i 
incrementa les sancions 

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

La nova ordenança simplifica els tràmits d’autorització. 

nistrativa per als establiments 
que desitgin mantenir la terras-
sa l’any següent. També revisa 
l’import de les sancions, no ac-
tualitzades des de 2012. Ara, la 
multa per ocupar la via pública 
sense autorització s’eleva fins als 
2.000 euros, amb una reducció 
del 50% si es paga dins dels deu 
dies següents. A més, les sanci-
ons per infraccions menors, com 
el mal manteniment del mobili-
ari o l’excés de superfície autorit-
zada, tindran un import de 500 
euros. Pel que fa als horaris, les 
terrasses podran obrir de 8.00 
hores a 00.30 hores, ampliant 
l’hora d’obertura matinal res-
pecte a l’anterior regulació, que 
establia l’inici a les 10.00 hores. 
Excepcionalment, el Comú po-
drà autoritzar ampliacions d’ho-
rari en zones concretes. La nor-
mativa inclou també una dispo-
sició per a les terrasses en zones 
especials, com l’avinguda Merit-
xell i la plaça de la Rotonda, on 
es manté el reglament específic 
del 2018. Amb aquesta actualit-
zació, el Comú d’Andorra la Ve-
lla aspira a ordenar els espais pú-
blics amb una normativa ajusta-
da a les necessitats actuals. .

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

La inversió inicial per part de la corporació comunal és de 55.000 euros.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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Ahir el síndic general, Carles 
Ensenyat, i la subsíndica gene-
ral, Sandra Codina, van dur a 
terme la tercera ronda de visi-
tes a les parròquies des de que es 
conformès el seu nou mandat. 
La d’aquest dimecres va tenir 
lloc a Canillo, amb el nou equip 
comunal sorgit de les darreres 
eleccions que van posar sota el 
mandat al cònsol Jordi Alcobé. 
Pel que fa als detalls de la visi-
ta, els síndics es van reunir amb 
els membres de tota la corpora-
ció a la Casa Comuna, indret on 
van expressar la seva voluntat 
«de mantenir una major comu-
nicació i coordinació amb les di-
ferents administracions».  

Sobre aquest assumpte, Ense-
nyat es va posar seriòs per profe-
rir que «no es pot tornar a repe-
tir que el Consell General aprovi 
lleis que a posteriori siguin in-
aplicables pels comuns, com ja 
ha tingut lloc anteriorment». Un 
toc d’atenció que va anar acom-
panyat pel seu compromís «en 

COMÚ DE CANILLO

Ensenyat sol·licita al 
cònsol canillenc una 
comunicació eficient

Els síndics pasen per Canillo per estendre 
la mà a una millora de les lleis comunals

VISITA INSTITUCIONAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La visita guiada dels síndics per Canillo i dirigida pel cònsol major de la parròquia, Jordi Alcobé.

fer arribar a les corporacions la 
informació relativa a l’activitat 
legislativa que desenvolupa la 
seu parlamentària». 

En aquest sentit, el cònsol ma-
jor canillenc va agraïr en primer 
lloc la trobada amb els síndics i 
la seva voluntat per millorar la 
comunicació entre les adminis-

tracions dels diferents territo-
ris, posant de manifest, alhora, 
la seva sensibilització per acudir 
a la parròquia desprès de «molts 
anys sense visites d’aquest nivell 
institucional». El trajecte va con-
tinuar amb una visita a l’esglèsia 
de Sant Miquel de Prats, on Alco-
bé va detallar la seva història. .

El CSJ obre concurs per 
dues places al TS

50.000 unitats de material 
sanitari per a la catàstrofe

Irregularitats en la gestió 
dels imports públics

Jornada solejada amb 
repics ennuvolats

JUSTÍCIA 3 El Consell Superior de 
la Justícia va aprovar ahir la licita-
ció de dues places de magistrat a 
temps parcial adscrites al Tribunal 
Superior de Justícia, mitjançant un 
concurs per a la provisió definitiva 
de les places. L’accés a la categoria 
de magistrat es farà per concurs de 
promoció entre batlles i fiscals amb 
almenys dos mandats sencers.

DONACIÓ 3 Govern va aprovar 
ahir la donació de milers d’unitats 
de material sanitari a la Comunitat 
Valenciana, destinades a les per-
sones afectades pel temporal DA-
NA. La iniciativa, proposada per la 
titular de Salut, Helena Mas, con-
sisteix en donar tot el material que 
va quedar sense ús durant la ges-
tió de la pandèmia de la Covid.

FINANCES 3 La Comissió Legis-
lativa de Finances i Pressupost va 
expressar ahir la seva preocupació 
per les «irregularitats» detectades 
pel Tribunal de Comptes en les fis-
calitzacions de diverses entitats 
del país durant l’any 2022. Es des-
lliga que algunes entitats «no rea-
litzen un seguiment pressupostari 
ajustat a la Llei de finances».

METEOROLOGIA 3 El Servei Me-
teorològic Nacional alerta per 
avui l’allunyament cap a l’Atlàntic 
de la pertorbació que ens ha visi-
tat aquests dies, motiu que deri-
varà en un dia més estable i sole-
jat que el d’ahir. Les temperatures 
mínimes seran de 3ºC a Andorra la 
Vella i de -1ºC a 1500 metres, i la 
màxima a la capital de 14ºC.

Breus

CARLES ENSENYAT

«No permetrem un altre 
cop la falta d’entesa entre 
comuns. Us farem arribar bé 
la informació parlamentària»

SÍNDIC GENERAL
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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El defensa de l’FC Andorra, Cé-
sar Morgado, va valorar positiva-
ment l’ambient de l’equip des-
prés de la darrera victòria i es va 
mostrar optimista de cara al par-
tit contra el Gimnàstic de Tarra-
gona. Una cita que tindrà lloc 
el pròxim 17 de novembre a les 
17.30 hores, al Nou Estadi Costa 
Daurada. Morgado va explicar 
que després d’una victòria, «la 
setmana és diferent, es respira 
una energia positiva». Segons el 
defensa, el triomf era necessari, 
sobretot després de dues jorna-
des a casa en què l’equip va tenir 
«una mica de mala sort i alguns 
errors» que van impedir sumar 
els tres punts.

Morgado va destacar el bon tre-
ball de l’equip en defensa, posant 
en valor el fet que l’FC Andorra 
és un dels equips menys golejats 
del grup. «Hem de donar valor als 
pocs gols que estem encaixant, 
som dels equips menys golejats», 
va afirmar, assenyalant la impor-
tància de mantenir la porteria a 
zero. Tot i això, va admetre que al-
guns gols han estat a pilota atura-
da, un aspecte que continuen tre-
ballant per millorar encara més 
la solidesa defensiva.

El jugador també va posar èm-
fasi en la necessitat de millorar 
l’efectivitat de cara a porteria. 
«Ens falta una mica de lucidesa 
i encert en el gol. Estem revisant 
les ocasions per convertir-les en 
gol, i contra equips de la part al-

Morgado destaca la importància de mantenir la consistència defensiva i millorar l’encert
@FCANDORRA

Morgado destaca la importància de mantenir la consistència defensiva i millorar l’encert de cara al partit contra un rival fort.

EL PERIÒDIC
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veure si som capaços de portar-
nos els tres punts», va concloure.

CONVOCATÒRIA INTERNACIONAL DE BER-

TO ROSAS / Per altra banda, l’FC An-
dorra ha informat que el davan-
ter Berto Rosas ha estat convocat 
amb la selecció nacional d’An-
dorra per a la darrera finestra in-
ternacional de 2024. En aquesta 
ocasió, la selecció jugarà els úl-
tims partits de la Nations League 
contra Moldàvia i Malta, però Ro-
sas no podrà disputar el primer 
partit a causa d’una sanció. .

Els tricolor concentren tota la
seva energia en corregir els errors

PRIMERA RFEF

Esports

César Morgado

«Hem de donar valor 
als pocs gols que estem 
encaixant, som dels 
equips menys golejats 
de tota la temporada»

DEFENSA DE L’FC ANDORRA

ta sumarem més», va assegurar, 
confiant en el fet que l’equip serà 
capaç de convertir les oportuni-
tats en gols en els propers partits.

Pel que fa al proper enfronta-
ment contra el ‘Nàstic’, Morga-
do va advertir sobre la dificultat 
del rival. «És un equip complicat, 
amb molta intensitat, una pres-
sió agressiva i que treballa bé a pi-
lota parada», va descriure el de-
fensa, qui va ressaltar la prepa-
ració de l’Andorra per afrontar 
aquest repte. «Estem treballant 
per guanyar en el seu camp, a 
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El MoraBanc Andorra va cele-
brar una nova edició del Tor-
neig Pro Am, reunint més de 
70 participants de les empre-
ses patrocinadores del club, 
una xifra rècord des de l’inici 
d’aquesta iniciativa que any re-
re any consolida aquesta jorna-
da com una cita clau en el ca-
lendari de l’entitat. L’esdeveni-
ment permet als patrocinadors 
gaudir d’una experiència úni-
ca de bàsquet al costat dels ju-
gadors professionals de la plan-
tilla ACB, en una jornada que 
combina esport i diversió.

Aquesta trobada, ja tradicio-

Més de 70 patrocinadors es reuneixen en una jornada de bàsquet i germanor amb l’equip

Èxit de participació en el torneig 
Pro Am del MoraBanc Andorra

BÀSQUET

EL PERIÒDIC
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nal per al club, no se centra en 
el nivell de joc, sinó en l’experi-
ència compartida, tot i que ca-
da edició els equips es mostren 
més competitius i els partici-
pants milloren les seves habi-
litats a la pista. A l’edició d’en-
guany, els representants dels 
patrocinadors es van dividir en 
quatre equips, tots ells sota la 
supervisió dels jugadors pro-
fessionals, amb una tarda ple-
na de bàsquet, rialles i un am-
bient immillorable.

El torneig va culminar amb 
una entrega de premis i un 
piscolabis al ‘Hall’ de la Bom-
bonera, on el president Gorka 
Aixàs va agrair la implicació 
de les empreses patrocinado-

res i va destacar la importàn-
cia del seu suport per al projec-
te de l’equip. Els participants 
van poder compartir anècdotes 
i comentaris sobre les jugades, 
fent d’aquesta jornada una fes-
ta de germanor.

L’equip guanyador va ser 
l’equip groc, dirigit pel tècnic 
Natxo Lezkano, mentre que 
el subcampionat va ser per a 
l’equip blanc sota la direcció 
de Jandro González. En els pre-
mis individuals, l’MVP de la jor-
nada va estar Manel Güell de 
Via Moda, per la seva destaca-
da actuació en la final, mentre 
que el premi ‘No era el teu dia’ 
va recaure en Dani Sala de Ren-
tat Ràpid, en to humorístic. .

MORABANC ANDORRA

Els participants amb jugadors i cos tècnic del MoraBanc Andorra.

Gorka Aixàs

«Vull agrair la implicació 
de les empreses 
patrocinadores [...] És 
molt important el vostre 
suport per al projecte»

PRESIDENT DEL MORABANC ANDORRA
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L’equip nacional d’esquí de 
fons completa la preparació fi-
nal a Escandinàvia i Davos, amb 
Irineu Esteve i Gina del Rio ulti-
mant detalls per a les primeres 
competicions de la temporada. 
Irineu Esteve, després d’una 
estada a Font Romeu, ha viat-
jat amb el Team Aker a Escan-
dinàvia, on entrenarà durant 
un mes. Tot i que la primera Co-
pa del Món està programada a 
Ruka (Finlàndia) del 29 de no-
vembre a l’1 de desembre, Es-

La selecció sub 19 de futbol 
sala de la Federació Andor-
rana de Futbol va caure per 
2-0 en el seu partit contra 
Alemanya, corresponent al 
Preeuropeu. Malgrat la der-
rota, el seleccionador Òs-
car Sonejee va valorar po-
sitivament l’actuació del 
seu equip, destacant la so-
lidesa i la valentia amb què 
els jugadors van afrontar 
el duel contra una selec-
ció de gran nivell. «Avui és 
per treure’s el barret amb 
aquest equip, amb aquests 
jugadors que han competit 
de tu a tu amb Alemanya», 
va expressar Sonejee en fi-
nalitzar el partit. El selecci-

teve farà el seu debut a les cur-
ses FIS de Beitostoelen (Norue-
ga) els dies 23 i 24 de novembre, 
per posar a prova les seves sen-
sacions i el material de cara a 
l’inici del circuit mundial. Des-
prés de Ruka, competirà tam-
bé a la Copa del Món de Lille-
hammer (Noruega) del 6 al 8 de 
desembre. D’altra banda, Gina 
del Rio, que va entrenar fins a 
finals d’octubre a la glacera de 
Ramsau (Àustria) abans de tor-
nar a casa uns dies, ha tornat 
ara a la neu, aquesta vegada a 
Davos (Suïssa), on s’entrenarà 
del 10 al 20 de novembre. .

Esteve i del Rio 
es preparen 
per a l’inici de 
temporada
Els esquiadors afronten ja les primeres dates

ESQUÍ DE FONS SUB19
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Sonejee reconeix la 
bona feina de l’equip 
tot i la derrota
La sub 19 planta cara a 
Alemanya en el debut 
al Preeuropeu

FAF

Un instant del partit contra Alemanya.

onador va subratllar que el con-
junt andorrà es va mantenir en 
el partit durant molts minuts i 
que l’equip va saber gestionar 
les pressions tàctiques, gene-
rant oportunitats de perill. Se-
gons Sonejee, la selecció andor-
rana havia preparat el partit 
amb la intenció de ser «valents» 
i aprofitar les ocasions de pres-
sió, i aquest treball va tenir els 
seus fruits. «Hem tingut aques-
ta pausa, aquest tempo d’anar 
a pressionar en el moment ade-
quat, i la veritat és que ho hem 
encertat», va afirmar el selecci-
onador, que també va elogiar el 
treball del cos tècnic durant els 
dies previs. Pel que fa als objec-
tius de l’equip, Sonejee va asse-
nyalar que encara queda una 
setmana de competició, amb 
partits exigents contra Hon-
gria i Xipre, i que l’equip se cen-
trarà en «treure el positiu» del 
partit contra Alemanya i corre-
gir alguns aspectes. .

FAE

Esteve i Del Rio als seus entrenaments. 
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el Periòdic News

Last Tuesday, Grandvalira Re-
sorts introduced the novelties 
for the 2024-2025 winter season 
with an investment of 20.9 mi-
llion euros, which will be used 
to improve infrastructure and 
services in the resorts of Grand-
valira, Pal Arinsal and Ordino 
Arcalís. In this regard, the in-
vestment includes the reinfor-
cement of the snowmaking ne-
twork, with 129 new high-effici-
ency cannons, digitization with 
a new mobile application, an ex-
pansion of the high-quality gas-
tronomic offer, as well as the es-
tablishment of new internatio-
nal agreements.

The marketing director of 
Grandvalira Resorts, David Le-
desma, specified that «the fo-
cus of the investment is to im-
prove the customer experience 
and maintain leadership in the 
Pyrenees and southern Europe». 
The resources will be distributed 
mainly in Grandvalira (17.2 mi-
llion), Pal Arinsal (2.3 million) 
and Ordino Arcalís (1.4 million). 
It should be reported that the to-
tal investment is less than last se-
ason, as significant investments 
were made in 2023, such as the 
Port Negre of Pal Arinsal chair-
lift. In addition, Ledesma poin-
ted out that, «despite the decre-
ase, investment remains in line 
with the average of recent years».

Above all, the improvements 
in snowmaking and digitizati-
on are the highlights this year. 
The new mobile application will 

For this reason, the organization is considering bringing forward the opening of the ski slopes in Arcalís to November 23rd

GRANDVALIRA RESORTS

The marketing director of Grandvalira Resorts, David Ledesma, during the presentation of the 2024-2025 winter season at the National 
Auditorium of Andorra.
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SKI SEASON 2024-25

Grandvalira Resorts allocates 20.9 million 
euros to improvements and innovation

forecasts, maintaining the go-
al of reaching the last year’s suc-
cess.

On the other hand, and among 
the gastronomic novelties, the 
return of the Snow Club Gour-
met stands out, which will ha-
ve chefs with a Michelin star and 
new gastronomic proposals in 
Grandvalira and Ordino Arcalís, 
with renovated spaces and spe-
cial menus for lovers of the gas-
tronomy of high quality. In ad-
dition, Grandvalira Resorts also 
strengthened its international 
agreements, expanding the An-
dorra Pass and Nord Pass passes 
with new destinations, such as 
Les 3 Vallées in France and seve-
ral resorts in Norway. In the long 
term, Ledesma specified that 
Grandvalira’s investment plan 
includes 100 million euros in 

allow you to purchase an eSIM 
to navigate Andorra without ha-
ving to resort to roaming and 
includes the geolocation func-
tion to facilitate coordination 
between groups of skiers. A com-
mitment to digitization that al-
so includes an extension of Wi-
Fi coverage to all tracks to offer 
constant connectivity to visitors. 
At the same time, Ledesma also 
announced that the opening da-
te of the ski slopes is scheduled 
for November 30th, but could be 
brought forward to November 
23rd, especially in Ordino Arca-
lís, in case of consistent snowfall. 
«If the fronts that are expected to 
cross the country leave enough 
snow, we will make every effort 
to open Ordino Arcalís and be 
the first resort in the Pyrenees», 
explained Ledesma as one of the 

David Ledesma

«What we intend with 
this investment is to 
improve the customer 
experience and 
maintain our leadership 
in the country»

MARKETING DIRECTOR OF 
GRANDVALIRA RESORTS
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that the international customer 
profile, which usually has a hig-
her purchasing power, tends to 
make longer stays. «The average 
stay of these tourists is usually 
longer. In 2013, only 39% of win-
ter season visitors stayed over-

night, while the previous year 
this percentage exceeded 53%, 
more than half», recalled Bud-
zaku, highlighting the signifi-
cant increase in the interest in 
Andorra among international 
tourists. .

Betim Budzaku

«In 2013, only 39% 
of tourists stayed 
overnight. Last year, 
53% of them did it»

GENERAL DIRECTOR 
OF ANDORRA TOURISM

the new SEATDE concession con-
tract for 50 years and a skiable 
expansion in Pal Arinsal with a 
further 30 million euros in the 
coming years, which will allow 
«to modernize and expand the 
domain».

For his part, the general direc-
tor of Andorra Turisme, Betim 
Budzaku, announced that this 
year public society allocated 3.1 
million euros to the winter com-
munication campaign, a figure 
that represents a reduction of 
800,000 euros compared to last 
year It should be noted that this 
decrease is due to the absence of 
the Ski World Cup, which was 
one of the outstanding events of 
the previous season. Despite this, 
Budzaku emphasized that one of 
the most important bets for the 
winter season will be internatio-
nal customer service: «We seek to 
maintain a balance between the 
local customer, especially from 

GRANDVALIRA RESORTS

The current state of the tracks of Grandvalira; the director of 
Andorra Tourism, Betim Budzaku and the ONCA performing 
the winter anthem.

Spain and France, and the inter-
national customer, which has in-
creased by 113% in the last 10 ye-
ars, surpassing the 616,000 visi-
tors last season», he specified.

Otherwise, the general direc-
tor of Andorra Turisme added 

THE FIGURES

100,000,000

113%

It is the monetary amount with 
which Grandvalira closes the new 
SEATDE concession contract.

It represents the increase in visits 
by international customers that 
the station has experienced in the 
last 10 years.

http://www.immo-laportella.com/
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107.5
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel 
Fernàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:00
Memòries d’arxiu: Dues Cares, amb 
Albert Roig: La muntanya de Tor

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada: Carrer del 
bosc

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: Els horitzons del gegant de 
pedra

21:40
La Clau, amb David Domingo

22:10
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

22:55
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu migdia13.45

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/
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LES LÍNIES TORTES DE DÉU (2022)

L’Alice Gould, investigadora 
privada, ingressa en un 
hospital psiquiàtric simulant 
una paranoia amb l’objectiu 
de demanar proves del cas 
en què treballa: la mort d’un 
intern en circumstàncies poc 
clares. Tot i això, la realitat 
a la qual s’enfrontarà en el 
seu tancament superarà les 
seves expectatives i posarà 
en dubte el seu propi seny, 
i un món desconegut i 
apassionant es mostrarà 
davant dels ulls.

Està basada en el llibre 
homònim de Torcuato Luca 
de Tena, i tot i que hagis 
llegit o no aquesta novel·la 
abans, simplement deixa’t 
portar per la pel·lícula: no 
t’avorriràs i és possible que 
gaudeixis de principi a fi 
sense que, com al llibre, 
deixi de corcar-te la intriga 
del que realment està 
passant. En algun moment 
es pot fer complexa, però 
allà és on hi ha tota la força. 
A més, les interpretacions 
de Lennie i Fernández són 
espectaculars.

DIRECCIÓ
Oriol Paulo

DURACIÓ

154 minuts

GÈNERE

Thriller
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POL

FORCADA QUEVEDO

INTERPRETACIONS

Bárbara Lennie: Alice 
Gould
Eduard Fernández: 
Samuel Alvar
Loreto Mauleón: Montse 
Castell
Pablo Derqui: Ignacio 
Urquieta

GUIÓ
Oriol Paulo i Guillem Clua

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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